
Ve Svratce, dne 21.2.2025 

 

Věc: Otevřený dopis poslancům Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR 

 

 

Vážené poslankyně, vážení poslanci Poslanecké sněmovny České republiky, 
 

obracím se na Vás jako starosta obce, které záleží na efektivním a udržitelném nakládání s odpady 

a na minimalizaci finančních dopadů na naše občany. V těchto dnech se intenzivně diskutuje o 

zavedení povinného zálohového systému pro PET lahve a plechovky, a proto bych rád vyjádřil 

hluboké obavy ohledně jeho dopadů na obce a města, jejich občany i životní prostředí. 

1. Riziko nárůstu poplatků za odpady - Zavedení zálohového systému povede k vyjmutí PET lahví 

ze stávajícího systému třídění odpadů. PET lahve jsou nejcennější složkou žlutých kontejnerů, a 

jejich vyjmutí může snížit ekonomickou udržitelnost svozu zbylých plastů. Tato situace následně 

může vést  ke zdražení svozu plastů pro obce a následnému promítnutí do výše poplatků za odpad 

občanům. 

2. Ohrožení současného třídění plastů - Díky více než dvacetileté práci obcí a edukaci občanů 

má Česká republika jeden z nejefektivnějších systémů třídění odpadů v Evropě. Vyjmutí PET lahví 

z tohoto systému může způsobit nárůst skládkování zbylých plastů, protože jejich svoz už nebude 

ekonomicky atraktivní. Tato situace může podkopat veškeré dosavadní úsilí občanů o ekologické 

třídění odpadů. 

3. Hygienická a logistická náročnost - Zálohový systém předpokládá vracení nesešlápnutých 

PET lahví do obchodů, což klade vysoké nároky na hygienu a logistiku. Většina občanů nemá 

prostor na skladování objemných lahví v domácnostech, a nesešlápnuté lahve navíc zvyšují nároky 

na dopravu, což zvyšuje emise z dopravy a celkovou ekologickou zátěž. 

4. Nevyčerpané zálohy a nespravedlivá distribuce prostředků - Ministerstvo životního prostředí 

předpokládá, že při zavádění zálohového systému se asi 20 % PET lahví nevrátí. O svoz a následné 

zpracování všech nevrácených PET lahví se budou muset postarat obce a města, přičemž 

z nevrácených záloh mají obdržet příspěvek pouhých 15 %, což je mírně řečeno neadekvátní. 

5. Zálohování PET lahví neřeší klíčový problém znečištění - PET lahve tvoří jen zlomek zátěže 

přírody. Pokud by se zavedl zálohový systém, mělo by to být součástí komplexnějšího řešení pro 

veškeré odpady. Současný návrh se však zaměřuje pouze na malý segment problému, aniž by řešil 

celkovou situaci. 

 

Vážení poslanci, žádám Vás, abyste zvážili dopady tohoto opatření na obce, občany i životní 

prostředí. Místo fragmentárních řešení, která mohou mít opačný efekt, prosazujme komplexní a 

efektivní opatření, která budou skutečně prospěšná pro naši společnost a přírodu. 

 

 

Děkuji za Vaši pozornost. 

S úctou, Ing. Petr Řádek, starosta. 

 


